
Z pewnym zaniepokojeniem odebrałem szeroko upowszechnioną przez środki 

masowego przekazu informację o zleceniu, przez Panią Minister, Państwowej Komisji 

Akredytacyjnej dokonania kontroli na Uniwersytecie Jagiellońskim w związku 

z nieprawidłowościami metodologicznymi w procedurze przygotowania, recenzowania 

i obrony pracy magisterskiej Pana Pawła Zyzaka. 

Zgodnie z art. 4 ust. 1 ustawy z dnia 27 lipca 2005 . Prawo o szkolnictwie wyższym 

(Dz. U. Nr 164, poz. 1365 z pózn. zm.) uczelnia jest autonomiczna we wszystkich 

obszarach swojego działania określonych w ustawie, a zatem także w zakresie badań 

naukowych i sposobu kształcenia. Już właśnie z tego powodu, wysłanie nadzwyczajnej 

komisji kontrolującej może budzić pewne zdziwienie, w szczególności w połączeniu z góry 

postawioną tezą dotyczącą nieprawidłowości w przygotowaniu konkretnej pracy 

magisterskiej. Nie jest moim zamiarem wdawanie się w ocenę zawartości tej pracy i jej 

walorów naukowych, poznawczych, czy też prawdziwości tez w niej prezentowanych. 

Moje zaniepokojenie budzi jednak przede wszystkim nadzwyczajny tryb kontroli, który -

w kontekście wynikającej z przepisu art. 73 Konstytucji RP zasady swobody prowadzenia 

badań naukowych i ogłaszania ich wyników - budzi pewne wątpliwości z punktu widzenia 

potencjalnej możliwości odstraszającego efektu takiej kontroli dla prowadzenia badań 

naukowych. Z pewnością pojedynczy przypadek wymaga drobiazgowej analizy, jednak 
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szacunek dla najstarszej w Polsce Alma Mater i pracującej tam kadry akademickiej skłania 

do stwierdzenia, że podejmowane działania powinny być podejmowane w trybie 

zapewniającym respektowanie autonomii szkół wyższych. 

Dlatego, działając w oparciu o art. 13 ust. 1 pkt 2 ustawy z dnia 15 lipca 1987 r. 

o Rzeczniku Praw Obywatelskich (t. j. Dz. U. z 2001 r. Nr 14, poz. 147 z pózn. zm.), 

uprzejmie proszę Panią Minister o przedstawienie szczegółowych przyczyn zlecenia 

wspomnianej kontroli na Uniwersytecie Jagiellońskim. Będę zobowiązany za 

przekazanie kopii pisma Pani Minister skierowanego w tej sprawie do Państwowej 

Komisji Akredytacyjnej. 


